
Yngre Lægers repræsentantskabsmøde 8. april 2019 
 
1. Velkomst, valg af dirigent og praktiske oplysninger 
Helga Schultz, formand for Yngre Læger bød velkommen. Hun foreslog Jacob Goldschmidt som 
dirigent, som blev valgt. Herefter en praktisk gennemgang af dagens program. Helga Schultz 
fortalte om, hvordan Yngre Læger arbejder for, at seksårsfristen afskaffes nu, og hun opfordrede 
sundhedsminister Ellen Trane Nørby til endeligt at få den fjernet.  
 
Hun fortalte også om, hvordan Yngre Læger har arbejdet for at påvirke sundhedsreformen, hvor 
Yngre Læger har oplevet, at regeringen har valgt ikke at lytte til os om reformudspillet. Også 
femårsreglen for speciallæger har haft Yngre Lægers opmærksomhed.  
 

2. Forberedelse af generalforsamlingen i Lægernes Pension 
Helle Søholm forberedte repræsentantskabsmødet på generalforsamlingen 9. april 2019 i 
Lægernes Pension.  
 
Valg af bestyrelse 
Lægeforeningen indstiller Rune Børch Hasselager (læge) og Jakob Lager (overlæge) til 
bestyrelsen i Lægernes Pension. Helle Søholm (læge) stiller op til genvalg. Lægernes Pensions 
bestyrelse indstiller Peter Melchior (aktuar) til genvalg og Claus Jørgensen (cand.merc. 
finansiering). 
  

Kim Agerholm Brogaard fra Yngre Lægers bestyrelse opfordrede de deltagende til at stemme på 
de indstillede kandidater, så der sikres indflydelse og kontinuitet i Lægernes Pensions 
bestyrelse.  Marianne Ingerslev opfordrede til at stemme på Helle Søholm, så der er kontinuitet i 
Lægernes Pension, da viden om pension er kompliceret stof, der kræver erfaring. 

3. Forberedelse af Lægemødet  
Gennemgang af dagsordenen til og afvikling af Lægemødet ved Helga Schultz.  
Helga Schultz gennemgik dagsordenen og kom med input til de enkelte punkter.  

Ledelse i sundhedsvæsenet  
Bestyrelsesmedlem i Yngre Læger og Yngre Læge-repræsentant i Lægeforeningens 
bestyrelse Christina Frøslev-Friis gennemgik Lægeforeningens nye udspil om Ledelse i 
sundhedsvæsenet. Blandt andet indeholder udspillet et oplæg om, hvordan man mener, 
at femårsreglen for speciallæger skal væk. Fremtidens læger skal uddannes bedre, der 
skal flere talentprogrammer for lægelige ledere, ledelse skal være en synlig karrierevej 
mv.  
 
Udspillet indeholder bl.a. ønsker om at:  

• Fremtidens ledere skal uddannes bedre og tidligere 
• Flere talentprogrammer 
• Praksisnær lederuddannelse 
• Ledelse skal være en synlig karrierevej 
• Man ansættes efter kompetencer og ikke anciennitet 

 



Forebyggelse  
Bestyrelsesmedlem i Yngre Læger og Yngre Læge-repræsentant i Lægeforeningens 
bestyrelse Jesper Brink Svendsen fortalte om Lægeforeningens sundhedsudspil om 
forebyggelse.  
 

Lægeforeningens regionale repræsentation  
Her gennemgik bestyrelsesmedlem Cæcilie Trier Sønderskov punktet om Lægeforeningens 
regionale repræsentation. Udgangspunktet for diskussionen var, hvordan man bedst 
styrker den regionale repræsentation.  
 
Grunden til, at man ønskede denne debat var, at den nuværende struktur er 10 år 
gammel. En potentiel politisk aftale om sundhedsreform indebærer en ny struktur i 
sundhedsvæsenet som formentlig, helt eller delvist blive en realitet efter et valg.  

Formålet var, at debatten skulle munde ud i, at repræsentantskabet udpegede 
pejlemærker for en eventuel justering eller større ændring af den regionale 
repræsentation. 

Disse pejlemærker skal indgå i bestyrelsens vurdering af, om der er behov for ændringer i 
forbindelse med en eventuel strukturreform.  
 
En efterfølgende debat i repræsentantskabet havde fokus på vigtigheden i at fortsætte 
samarbejdet mellem foreningerne regionalt. Bestyrelsesmedlem Bjarne Skjødt Hjaltalin 
præciserede, at Yngre Lægers formål med at hjemtage sekretariatsbetjeningen regionalt 
udelukkende har været at styrke den regionale indsats lokalt – herunder på ingen måde at 
svække samarbejdet mellem fx Lægeforeningen og Yngre Læger lokalt.  

 
4. Opfølgning på repræsentantskabsmødet november 2018 
På repræsentantskabsmødet i november 2018 drøftede repræsentantskabet - med udgangspunkt 
i det allerede igangsatte arbejde med Yngre Lægers fire visioner - hvordan der også 
fremadrettet kan arbejdes med at realisere Yngre Lægers visioner; er der eksempelvis visioner, 
der ikke bliver arbejdet tilstrækkeligt med, er der idéer til nye konkrete aktiviteter, og kan der 
arbejdes med emnerne fra andre vinkler? Siden da har bestyrelse og sekretariat gennemgået 
input fra gruppedrøftelserne på mødet i november og opsummeret i forhold til Yngre Lægers fire 
visioner.  

Næstformand Anders Krog Vistisen fra Yngre Lægers bestyrelse gennemgik opsamlingen og de 
emner, bestyrelsen har prioriteret, der skal arbejdes videre med. Dette arbejde vil fremadrettet 
kunne afspejles i arbejdet i såvel bestyrelsen som i Yngre Lægers udvalg. 

 
5. Yngre Lægers fokus på arbejdsmiljø 
Bestyrelsesmedlem Sofie Hjortø gentog repræsentantskabets beslutning fra mødet den 27.-28. 
november, hvor der var enighed om at arbejde videre med at gøre en særlig indsats for Yngre 
Lægers arbejdsmiljø i 2019. På novembermødet blev der også angivet fire emner som særligt 
fokus: Travlhed, supervision, ensomhed og afbrydelser. De fire emner ligger i tråd med, hvad 
andre undersøgelser og sekretariatets erfaring tilsiger, er relevant for yngre lægers 
arbejdsmiljø. 



Det er hensigten med den særlige indsats, at den skal give ny viden om yngre lægers 
arbejdsmiljø, ligesom projektet kunne bestå af lokale projekter, der sætter fokus på 
sammenhængen mellem arbejdsmiljø, trivsel og læring. Det helt overordnede formål med 
projektet er altså at skærpe bevidstheden omkring yngre lægers arbejdsmiljø og sætte yngre 
læger i stand til at agere på udfordringerne. 

Repræsentantskabet gav også på mødet den 27.-28. november input til, hvilke redskaber og 
arbejdsmetoder, der kan være med til at forbedre arbejdsmiljøet indenfor temaerne. 

Sofie Hjortø fortalte kort om de foreløbige resultater af undersøgelsen om travlhed, supervision, 
ensomhed og afbrydelser. Der er en svarprocent på 35, og de foreløbige resultater viser, at de 
fire temaer alle har signifikant betydning for yngre lægers selvvurderede arbejdsmiljø. De 
kommende studier af data skal mere præcist anvise, hvor der med fordel kan sættes ind for at 
forbedre arbejdsmiljøet lokalt. 

Repræsentantskabet fik herefter tid til at drøfte, hvad der skal til, for at processerne - med at 
anvende data og gøre en særlig indsats for arbejdsmiljøet – bliver en succes. 
 
 
6. Godkendelse af Yngre Lægers årsregnskab for 2018 
Yngre Lægers direktør, Lars Mathiesen, gennemgik årets regnskab. OK 18 og opprioriteringen af 
de regionale sekretariater har gjort, at der i år er et minus i regnskabet. Sidste år var altså et 
særligt år, der krævede flere ressourcer.  
 
Regnskabet blev godkendt.  
 
 
7. Drøftelse og vedtagelse af varslede ændringer til Yngre Lægers vedtægter 

 
Afstemningstema 1 
Vedtagelse af varslede vedtægtsændringer til Yngre Lægers vedtægter  
Ændring af § 3, stk. 1 og afledede konsekvensrettelser 

• § 3, stk. 1 foreslås ændret, så medlemmer af Yngre Læger, der er beskæftiget 
uden for Danmark, fremover er ekstraordinære medlemmer. 

Forslaget blev vedtaget.  

 
Afstemningstema 2 
Ordet ”erhvervsaktivt” udgår af § 3, stk. 3. 

Forslaget blev vedtaget.  

 
Afstemningstema 3 
§ 4 – foreningens struktur  

• Nuværende § 4 udgår i det hele og erstattes af ny § 4, stk. 1-4.  

Forslaget blev vedtaget.  



 
 

Afstemningstema 4 
§ 5 - Yngre Lægeråd ved institutionerne. Bortset fra stk. 2, der fremover er stk. 1, ændres 
formuleringen af bestemmelsen.  

Forslaget blev vedtaget.  
 

Afstemningstema 5 a 
§ 6 – Yngre Lægeråd i regionerne ændres 

Afstemningstema 5a – ny § 6, stk. 1, stk. 2 og stk. 4: 

Forslaget blev vedtaget.  
 

Afstemningstema 5b: 
§ 6 – Yngre Lægeråd i regionerne ændres 

• Stk. 5 udgår 

Forslaget blev vedtaget. 

 
Afstemningstema 6a 
§ 7 udgår og erstattes af ny § 7, der indeholder følgende ændringer: 

• Afstemningstema 6a:  

• Ny § 7, stk. 2 – Valggruppe A 
Valg af medlemmer til repræsentantskabet fra universiteternes eksamenshold 

Forslaget blev vedtaget. 

 
Afstemningstema 6b 
§ 7 udgår og erstattes af ny § 7, der indeholder følgende ændringer: 

• Afstemningstema 6b:  

• Ændring af § 7, stk. 3 – Valggruppe B  

• Antallet af medlemmer af repræsentantskabet fikseres til 80.  

Statens institutioner mv. i København fremsatte et ændringsforslag til vedtægtsforslagets § 7, 
stk. 3. Ændringsforslaget sikrer, at der som minimum vælges 2 repræsentanter fra Statens 
institutioner mv. i København.  
Det opnås ved følgende alternative formulering af § 7, stk. 3: 

”Stk. 3. Valggruppe B. 

I ulige år vælges i efteråret i valggruppe B for 2 år 84 medlemmer af repræsentantskabet.  
80 medlemmer vælges fra hver af de 5 valgkredse I-V med et antal repræsentanter fra hver 
valgkreds, der svarer til valgkredsens forholdsmæssige antal af medlemmer i Yngre Læger i de 5 



valgkredse pr. 1. juli i valgåret. For repræsentanterne vælges et antal suppleanter svarende til 
1/3 af repræsentanterne. 

2 medlemmer vælges i valgkreds VI Statens institutioner mv. i København. Der vælges en 
suppleant. 

1 medlem vælges i valgkreds VII Færøerne. Der vælges en suppleant. 

1 medlem vælges i valgkreds VIII Grønland. Der vælges en suppleant. 

Valgbar og stemmeberettiget er ethvert af valgkredsens erhvervsaktive medlemmer. Medlemmet 
opstilles i og kan afgive stemme til valget i den valgkreds, hvor medlemmet den dag fristen for 
opstilling til valget udløber har arbejde (for arbejdsløse: bor).  

Genvalg kan finde sted.” 

Dirigenten vurderede, at forslaget kunne stilles og redegjorde for procedure for afstemning om 
ændringsforslaget og det oprindelige forslag. 

 
Afstemning om ændringsforslag til afstemningstema 6b: 
Ændring af § 7, stk. 3 – Valggruppe B  

• Antallet af medlemmer af repræsentantskabet fikseres til 84, hvoraf 2 vælges af Statens 
institutioner mv. i København, 1 på Færøerne og 1 på Grønland.  

Ændringsforslaget blev vedtaget, derved bortfalder det oprindelige forslag til ændring af § 7, 
stk. 3.  

 
Afstemningstema 6c 
§ 7 udgår og erstattes af ny § 7, der indeholder følgende ændringer: 

• Afstemningstema 6c:  

• § 7 stk. 4-10 omskrives og gælder både for Valggruppe A og B  

Forslaget blev vedtaget.  
 
Afstemningstema 7 
Ny § 8, stk. 8 – Taleret på repræsentantskabsmøderne 

Forslaget blev vedtaget. 

 
Afstemningstema 8 
Nyt afsnit i § 9 - Ikke medlemmer af repræsentantskabet opstiller til bestyrelsen  

Forslaget blev vedtaget.  
 

Afstemningstema 9 
Ny § 15 - Kommunikation  

Forslaget blev vedtaget.  



 

Afstemningstema 10 
§ 19 – Ikrafttræden og overgangsbestemmelse  

Forslaget blev vedtaget. 

 
Afstemningstema 11 
Godkendelse af de samlede nye vedtægter med de vedtagne ændringer 

Forslaget blev vedtaget. 

 

8. Eventuelt 

Dirigenten takkede repræsentantskabet for et velafviklet møde og gav ordet til formand Helga 
Schultz for afsluttende bemærkninger. 

Helga Schultz takkede for et godt møde og nogle gode debatter. Hun takkede 
repræsentantskabet for deres arbejde gennem de sidste to år og håbede, at mange vil stille op 
til valget til repræsentantskabet i efteråret 2019. 


